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ضرورت واکاوی پرونده استخدامی
مربوط به شورای شهر

در ۱۰ روز گذشــته پرونــده 
اســتخدام فرزنــد یکــی از 
اعضای شورای شهر تهران 
دفتــر  مســئول  به عنــوان 
وی، بــا دریافتــی ماهانــه 
شده  رسانه ای  غیرمتعارف، 
و مورد توجه افکار عمومی قرار گرفته اســت. افرادی به دفاع از عضو شــورا 
پرداخته و با بیان اینکه اتفاق مهمی نیفتاده و این کار کاملا قانونی بوده، سعی 
در مقابله با این تهاجم رسانه ای داشتند. اما واکنش تند کاربران فضای مجازی 
عاقبت موجب شــد آن مسئول دفتر که استخدامش حاشیه ای جدی به  دنبال 
داشت، اســتعفا داده و پرونده به گونه ای بسته  شود. با این حال به باور نگارنده 
این پرونــده به  ظاهر کوچک و کم اهمیت، با هــدف درس گرفتن از آن و تلاش 
برای جبران بسیاری از خطاهای ریز و درشت دیگر، ارزش واکاوی بیشتری دارد. 

در این مورد، موارد زیر ارزش بررسی و تأمل دارند:
۱- با همت اصحاب رســانه، خطایی به ظاهر کوچک اصلاح شــد. هرچند 
لحن بیان مدافعان نشــان می داد که اراده ای برای اصلاح در کار نیســت، اما 
ابزار رســانه کار خود را کرد. رســانه ها در میدان مبارزه با فســاد و ویژه خواری 
نقشی بسیار کلیدی بر عهده  دارند. استقلال رسانه ها و کمک به آزادی عمل و 
اقتدار آنها می تواند گامی بزرگ در مسیر فسادستیزی تلقی شود. از سوی دیگر، 
هر صاحب منصبی که هدف محدود کردن رســانه ها را دنبال می کند، دانسته یا 
ندانسته، به گسترش فســاد در جامعه کمک می رساند. در مورد همین پرونده 
«کوچک»، اگر رســانه احتیاط کرده و نگران تعطیلی و پرونده ســازی می شد، 

هرگز این کژی راست نشده و آن  ضرر نیمه کاره نمی ماند.
۲- در این پرونده مدافعان گفتند کاری خارج از قانون انجام نشــده  اســت. 
درواقع آیین نامه های داخلی شــورا به اعضای شــورا اجازه می دهد مســئول 
دفتر و راننده شــان را از خارج از سازمان شــهرداری معرفی کنند. بدون تردید 
در شــرایطی که شهرداری به گفته عضو ســابق شورای شهر، پنج برابر نیازش 
نیرو اســتخدام کرده، اعطای چنین اختیاری به اعضای شــورای شــهر که باید 
مدافع منافع شهروندان باشند، قابل  توجیه نیست؛ زیرا این عزیزان می توانند از 
بین این  همه نیروی اضافی که به لطف مســئولان سابق جذب شده  و به جمع 
کثیر حقوق بگیران شهرداری اضافه  شده اند، دو نفر نیروی مورد اعتماد خود را 
پیدا کرده و برای مردم تهران خرج تراشــی نکنند. حال باید پرسید آیا مسئولی 
که متوجه وجود چنین رویه تبعیض آمیز و ناموجهی می شــود و به جای تلاش 
برای اصلاح آن، به فکر بهره برداری خودمانی از آن می افتد، مرتکب تقصیر تا 

حداقل قصور نشده  است؟
۳- حقــوق و مزایای فــرد مدنظر رقمی گــزاف بوده که برای بســیاری از 
حقوق بگیران جامعه رقمی رؤیایی محســوب می شود. باید دید این رقم فقط 
برای این فرد خاص تعیین شده یا همه مسئولان دفاتر چنین حقوقی می گیرند؟ 
در حالت اول روشن است که خطایی بزرگ صورت گرفته است و باید رسیدگی 
لازم انجــام بگیرد. در حالت دوم هم باید گفت متأســفانه برخی مســئولان با 
اســتفاده از خلأهای قانونی، فرصت های مرغوب در حوزه خود پدید می آورند 
تا در فرصت مناسب از آن استفاده  شود. تعیین حقوق های گزاف و نجومی که 
معمولا تناســبی با سطح مسئولیت و تجربه و استعداد افراد ندارد، از این نوع 
است. آیا نهادهای نظارتی برای انجام وظیفه خود وارد این میدان خواهند شد 

و دریچه های ورود فرصت طلبان زراندوز را خواهند گرفت؟
۴- مطالبی که در دفاع از این اســتخدام خاص مطرح شد نیز بسیار شایان 
تأمل هســتند؛ «می خواستند وجهه عضو شــورا را تخریب  کنند!»، «کار خلاف 
قانــون صــورت نگرفته  اســت»، «نام برده حقــوق معوقه داشــته و ماه بعد 
اصلاح می شــود»، «مسئول دفتر عضو شورای شــهر وظیفه سنگینی بر عهده 
دارد و حقوقش نیز متناســب با وظایفش اســت»، «اســتخدام این فرد قبل از 
ابــلاغ مصوبه تعارض منافع بوده» و... . همین جملات به خوبی شــتاب زدگی 
مدافعان را به تصویر می کشــد. متأسفانه در سپهر سیاسی کشورمان این رویه 
جا افتــاده که به  دنبال مطرح شــدن چنین اخباری درباره یک مقام مســئول، 
وابستگان سیاسی او به سرعت وارد میدان شده و همه توان خود را برای توجیه 
خطــای این فرد خودی به  کار می گیرند. به بیــان دیگر، آنان باور دارند خطای 
خودی ها باید تحمل شــده و خطای احتمالی طرف مقابل بزرگ نمایی شــود. 
سیاسی شــدن جریان مبارزه با فســاد آفتی مرگبار اســت که چنین مبارزه ای را 
با شکست روبه رو می کند. همه مســئولان باید بپذیرند که خطا خطاست؛ چه 

مرتکب آن جزء خودی ها باشد و چه جزء به اصطلاح نخودی ها.
۵- «خطا»هــای اســتخدامی قدرتمندان فقط در اســتخدام فرزندانشــان 
خلاصه نشــده و کشــف این گونه خطاها تلاش و دقتی بیشــتر طلب می کند. 
شــرایطی را تصور کنید که فرد الف گل پســر فرد ب را با استفاده از «تک ماده» 
اســتخدام کرده و فرد ب نیــز در مقابل فرزندان فرد الف را مشــمول عنایات 
خاصه خود قرار داده  باشــد؛ طبعا چون هیچ کدام از دو نفر با استخدام فرزند 
خود با امتیازات غیرمتعارف ریسک نکرده اند، شاید خطای آنان از چشم تیزبین 
ناظران دور بماند. این به آن  معناســت که کشف خطاهای استخدامی خواص 
و جبران اجحافی که در این ســال ها بر شهروندان فاقد پارتی رفته ، کاری بس 
سترگ اســت و همراهی همه مردم و تشــکل های مردم نهاد و البته اصحاب 

رسانه را لازم دارد.
۶- با یک محاســبه سرانگشتی می توان  دریافت که استفاده از «تخصص و 
تجربه» فرد استخدام شــده در طول چهار ســال برای شهروندان تهرانی بیش 
از دو میلیــارد تومان هزینه ایجاد می کرد و طبعا اینک با اســتعفای ایشــان و 
اســتفاده از خدمات یکی از نیروهای حقوق  بگیر شهرداری به جایشان، معادل 
این مبلغ به نفع تهرانی ها صرفه جویی شــده  است. با این  حساب، رسانه ای که 
با افشــای این پرونده موجب شد فرد مورد اشــاره ناگزیر از کنار رفتن بشود، در 
اصل جلوی یک اقدام خطا با ظرفیت هزینه ســازی حــدود ۳۰  میلیارد تومان 
(بــرای ۲۱ نفر عضو در دو ســال و چند ماه باقی مانده از عمر شــورا) را گرفته  

است. چنین اقدامی قطعا نیازمند تجلیل و قدردانی است.
۷- شورای شهر در مقام حساب کشی و نظارت بر عملکرد شهرداری است 
و طبعا در صورتی می تواند به وظیفه نظارتی خود به نحو احسن عمل کند که 

دامان خود را از چنین خطاهایی پاک نگه دارد.
اما ســخن آخر اینکه همان گونه که گفته  شــد، رســانه ها نقش مهمی در 
مبارزه با فساد و کژکارکردی های نظام اداری دارند و می توانند با نظارت خود و 
آگاهی بخشی به افکار عمومی، مانع گسترش خطاهای کوچک و بزرگ مقامات 
متنفذ بشوند. توصیه مشفقانه نگارنده به مسئولان و صاحب منصبان این است 
که اصحاب رســانه را محــدود به انواع خطوط قرمز نکنیــد، در مقابل برخی 
تندروی های روزنامه نگاران جوان صبور باشید، حتی اگر به تندی با شما سخن 
گفتند و کفشتان را کفشک خطاب کردند یا عنوان دکتر را که لابد با زحمت زیاد 
و در رقابت سرســختانه و منصفانه با رعیت زادگان فرهیخته کشــور به دست 
آورده اید، ذکر نکردند، از «خطا»یشــان بگذرید و پدرانه حمایت شان کنید؛ زیرا 
در غیاب روزنامه نگاران دردآشنا، شجاع و دلسوز، رانت جویان و فرصت طلبان ، 
عرصه را بر شهروندان محروم از رانت تنگ کرده است، با خیال راحت فرزندان 
و نورچشمی های کم تجربه و فاقد صلاحیت خود را برکشیده و بر صدر خواهند 
نشــاند و جوانان بااستعداد و دانشــمند این سرزمین همچنان ناگزیر از پذیرش 

مشاغلی در پایین ترین سطح سلسله مراتب شغلی جامعه خواهند شد.

کارشناس اقتصادی
ناصر ذاکری

راه حل دولت برای بحران مسکن: متری بخرید
جهش هــای پی درپــی قیمت مســکن موجب شــده به 
اذعان سرپرســت دفتر اقتصاد مســکن، شــاخص طول دوره 
انتظار صاحب خانه شــدن که در بیشتر کشــورهای دنیا زیر ۱۰ 
سال اســت، در ایران از ۱۵ سال به ۳۴ ســال برسد. هم زمان 
۴۰ درصد از جمعیت روســتایی و شهری کشــور نیز در بافت 
فرســوده ســکونت گزیده اند و ۵۰ درصد پایتخت نشــینان نیز 

مستأجر هستند.
همچنیــن با صعــود خیره کننده قیمت مســکن و کاهش 

قدرت خریداران، میزان تولید مسکن نیز کاهش داشته است.
بررســی نتایــج طــرح «گــرد آوری اطلاعــات پروانه های 
ســاختمانی صادر شــده توسط شــهرداری های کشــور» در 
فصل بهار ســال ۱٤۰۱ نســبت به بهار سال گذشــته حاکی از 
کاهش ٤٦,۱ درصدی واحدهای مســکونی پیش بینی شده در 
پروانه های صادر شده برای احداث ساختمان توسط شهرداری 
تهران و ۱۲.۷ درصدی آن در شهرداری های کل کشور است. در 
این حال، تعداد پروانه های صادره در تهران در نخستین فصل 
ســال جاری نســبت به فصل قبل از آن ٤۸,٤ درصد و تعداد 
پروانه های صادرشــده در کل کشور نیز نسبت به فصل قبل از 

آن ۲۱,۸ درصد بوده است.
در چنین شــرایطی، دولــت هم ظاهرا زیر حــرف و وعده 
خودش مبنی بر ســاخت چهار میلیون مســکن زده اســت. 
محمــد مخبر، معاون اول ابراهیم رئیســی، چنــد هفته پیش 

گفت: «مسکن را باید مردم بسازند نه دولت».
حالا در میانه بحران مســکن در کشــور، طرحی از ســوی 
وزارت راه و شهرســازی و سازمان بورس مطرح شده که طبق 
آن افراد می توانند مسکن را متری و در بورس خریداری کنند. 
در واقع افراد می توانند با هر میزان پس انداز، صاحب بخشی 
از ســهام یک واحد مســکونی شــوند و با تکمیل آورده خود، 

می توانند به تدریج صاحب یک واحد مســکونی کامل شوند. 
البته این اولین بار نیست که طرح فروش متری مسکن در این 
شرایط در دولت سیزدهم مطرح می شود و این ایده از سال ها 

پیش در ایران مطرح شده بود.
از همین رو برخی کارشناسان آن را تجربه شکست خورده ای 
تلقی می کننــد که تکرار آن نتیجــه را تغییر نمی دهد. برخی 
دیگــر ایــن طرح را راهــی بــرای حفــظ ارزش دارایی مردم 
می دانند و معتقدند با ایــن روش، مردم جای اینکه نقدینگی 
خود را به سمت بازار های دیگر ببرند، سرمایه خود را به حوزه 
مسکن وارد می کنند. بعضی هم البته اجرای این طرح را آغاز 
ورود ســوداگرانی می خوانند که بــه زودی ورق بازار را به نفع 

خودشان و به زیان خریداران واقعی برمی گردانند.
فروش سهام مسکن به کجا رسید؟

در ۲۶ مهــر امســال پذیره نویســی ۳۰ میلیــون واحــد 
ســرمایه گذاری نخســتین صنــدوق املاک و مســتغلات در 
فرابورس ایران شروع شــد و کمی بعد مدیریت عملیات بازار 
فرا بورس ایران با انتشــار اطلاعیــه ای از آغاز معاملات ثانویه 

نخستین صندوق سرمایه گذاری املاک و مستغلات خبر داد.
در آیین رونمایی از نخســتین صندوق املاک و مستغلات، 
مجید عشــقی، رئیس ســازمان بورس، توضیح داد که حوزه 
مسکن از  حوزه هایی اســت که در بازار سرمایه مغفول مانده 
و اگرچه بازار مســکن از جمله بزرگ ترین بازارهای کشور است 
و بیش از ۹۰ درصد ســرمایه گذاران در حوزه مسکن را بخش 
خصوصــی تشــکیل داده اند، امــا این حوزه در بازار ســرمایه 
نمود چندانی ندارد و تاکنون تنها ۴۴ شــرکت در این حوزه در 
بورس پذیرش شــدند و بخشــی از مصالح ساختمانی هم در 
بورس کالا پذیرش شــده اســت و نقطه تلاقی دیگری تاکنون 
با این حوزه نداشــتیم. از  این رو آغاز بــه کار صندوق املاک و 
مستغلات، شــروع متفاوتی است که می تواند در بحث جذب 

سرمایه گذاران جذاب و کارا باشد.
احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد نیز با اشاره به هزینه بالای 
خانه دارشــدن در ایران، در باره این طرح گفت: بررســی های 
انجام شــده نشان از آن دارد که بیش از یک سوم یعنی نزدیک 
به ۴۰ درصد هزینه خانوارها در بخش مسکن صرف می شود 
و در زمینــه عرضه مســکن سال هاســت عقب ماندگی وجود 
داشــته و دسترسی مردم دشوار شده است. او در ادامه عنوان 
کرد: نخســتین فایده صندوق املاک و مستغلات این است که 
سرمایه گذاران می توانند به صورت تدریجی سرمایه های خود را 
وارد حوزه مسکن کنند. مزیت دوم راه اندازی صندوق املاک و 
مستغلات، فراهم کردن شرایطی برای شرکت ها، تولیدکنندگان 
و فعالان اقتصادی است که از حجم بالای املاک و مستغلات 
برخوردار بوده و نیاز به نقد کردن این دارایی های منجمد شده 
دارنــد. زمانی که در ترازنامه دارایــی و بدهی به حجم بالای 
دارایــی برخورد می کنیم که اتفاقا هیچ کمکی به ســودآوری 
نکرده اند، از  این رو می توان از امکان فروش واحدها و افزایش 

نقدشوندگی آنها از طریق صندوق های مذکور برخوردار شد.
حــالا و هفته ها پس از این اظهارات، شــهردار تهران خبر 
داده که نرم افزار بورس مســکن آماده شــده و بایــد به بازار 

سرمایه بپیوندد.
بورس بازی به بازار مسکن می ر سد

اما نظر و نگاه کارشناسان به طرحی که ظاهرا در یک قدمی 
اجرا قرار دارد، چیست؟

شهریار شقاقی، کارشــناس اقتصاد مسکن، در گفت وگو با 
«شرق»، مخالف سرسخت طرح خرید متری مسکن است.

او می گوید: من با اینکه خودرو و مسکن وارد بورس شوند، 
میانــه خوبی ندارم و اساســا مخالفم؛ چرا کــه اینها کالاهای 
ســرمایه ای نیســتند که وارد بورس شــوند، اینهــا مصرفی و 
نیازهای زندگی مردم هستند. یک فرد باید یک عمر تلاش کند 

تا در ایران بتواند برای خودش یک مســکن و سرپناه تهیه کند 
و این اصلا چیزی نیســت که بخواهد وارد بورس شود؛ چرا که 
هر چیزی وارد بورس شود، به بورس بازی می افتد. بورس بازی 
یعنــی اینکه عده ای از آن سوءاســتفاده می کننــد تا پول های 

هنگفتی به جیب بزنند.
این کارشــناس معتقد اســت این طرح نه تنهــا کمکی به 
کاهش نرخ مســکن نمی کند، بلکــه برعکس، خودش باعث 

افزایش قیمت مسکن می شود.
شــقاقی علت را این طور توضیح می دهد: در بورس، همه 
دوســت دارند همه چیز را به حداکثر قیمت بفروشــند و این 
باعث می شــود قیمت ها بالا برود. ضمن اینکــه این ادعا که 
مــردم از این طریق خانه دار می شــوند، غلط اســت. مردمی 
که مایحتاجشان خرید مسکن اســت، نمی توانند از این طریق 
مسکن بخرند و در واقع خانه دار شوند؛ چرا که پولشان در حد 
همان دو، سه متر است. بنابراین این طرح فقط به درد کسانی 
می خورد که دنبال آن هستند که به اسم مردم، از آب گل آلود 
ماهی بگیرند. به نظر من حتی اینکه چنین سیاســتی پیشنهاد 
شــده نیز خودش تلاش برای انحراف اذهان است تا مردم به 
جای سرمایه گذاری در دلار و طلا، پولشان را به بورس ببرند تا 

بلکه بورس رونق پیدا کند.
فقط یک بازی جدید است

منوچهر بهرویان، دیگر کارشــناس مســکن، به «شــرق» 
می گوید: اگر قصد طرح فروش متری مســکن، رونق بخشی به 

بازار مسکن است، قطعا موفق نخواهد شد.
او توضیــح می دهــد: در  واقع حل مســئله مســکن ما از 
این راه ها ممکن نیســت. من ابدا اعتقادی نــدارم که این کار 
بتواند در بازار مســکن تأثیر مثبتی بگذارد. تأثیرگذاری در بازار 
مســکن به نگاه و رویکردی بنیادین نیاز دارد که متأســفانه در 
کشــور ما وجود نــدارد. نمونه آن نیز این بــود که آقای مخبر 
صورت مســئله را یکباره پاک کردند و گفتنــد مردم باید خانه 
بســازند نه ما! بنابراین من این طرح بورس را فقط یک بازی و 
ســرگرمی جدید می دانم که فکری اساسی پشت آن نیست و 

طبیعتا تأثیر آن چنانی هم در قیمت ها نخواهد داشت.
بهرویان می افزاید: ضمــن اینکه به نظر من این طرح خام 
اســت و بیشــتر جنبه تأثیرگذاری بر گردش  مالی دارد. باز هم 
می گویم من اعتقاد دارم حتی اگر هدف هم این باشــد، تأثیری 

بر قیمت ها در بازار مسکن نخواهد داشت.
مسکن متری مانع کاهش قدرت خرید مسکن

فرید قدیری، تحلیلگر مســکن، اما تحلیــل متفاوتی از این 
طــرح دارد. به باور او اصــل موضوع فروش متری مســکن 
لازم و مثبت اســت، بدون اینکه در نظــر بگیریم عرضه کننده 
چه کسی است؛ دولت، شــهرداری یا بخش خصوصی . البته 
بهتریــن حالــت این طرح از نــگاه او، حالت عرضه از ســوی 
بخش خصوصی با تشــویق از سوی دولت است؛ یعنی همان 
چیــزی که ما در نیمه اول دهه ۹۰ تحت عنوان صندوق زمین 

و ساختمان شاهد مجوز نهایی اش بودیم.
قدیــری توضیح می دهد: آن زمان قانونــی به اجرا درآمد 
که توســط آن امکان تأمین مالی بخش مسکن از طریق بازار 
سرمایه فراهم شــد. به این صورت که سازنده پروژه اش را به 
بازار ســرمایه می آورد و آن را به صندوق زمین و ســاختمان 
تبدیل می کرد و افراد هم بر اســاس توانایی مالی شــان یک یا 
چند متر پیش خریــد یا خرید می کردند. ســازنده نیز از طریق 
ایــن پول هــا پــروژه را می ســاخت و نهایتا افراد بر اســاس 
پرداختی هایشــان مالک هر مقداری بودند که خریداری کرده 
بودند. این فرمول بسیار خوب است؛ آن هم امروز که در بخش 
مسکن با تورمی کم سابقه مواجه هستیم و توانایی مالی افراد 

متناسب با قیمت مسکن افزایش پیدا نکرده است.
به باور قدیری با این طرح افراد می توانند به اندازه پولشان 
مســکن بخرند که ارزش واقعی پولشان به مرور زمان در برابر 
تورم مســکن حفظ شــود. همچنین او معتقد است اگر با این 
طرح حجم درخورتوجهی پروژه های ساختمانی از طریق بازار 
ســرمایه عرضه شود، حتما بر کاهش قیمت ها در بازار مسکن 

تأثیرگذار خواهد بود.

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط  زیست کشور در افتتاحیه ۲ پروژه زیست محیطی فولاد مبارکه:
فولاد مبارکه الگوی زیست محیطی مناسبی برای سایر صنایع کشور است

با حضور علی ســلاجقه معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان حفاظت محیط  
زیســت کشــور، محمدیاســر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه، نماینده مردم شــریف 
شهرســتان مبارکه در مجلس شورای اســلامی و امام جمعه این شهرستان، احمدرضا 
لاهیجان زاده مدیرکل حفاظت محیط  زیســت اســتان اصفهان و جمعــی از مدیران و 
مسئولان کشوری و استانی، دو پروژه زیست محیطی فولاد مبارکه به ارزش هزارو ۳۳۳ 
میلیارد تومان افتتاح شد و به بهره برداری رسید. به گزارش خبرنگار فولاد، رئیس سازمان 
حفاظت محیط  زیست کشور، روز پنجشنبه ۲۹ دی ماه، با حضور در فولاد مبارکه و افتتاح 
پروژه های تصفیه خانه استحصال پساب های شهری به همراه سیستم اولترافیلتراسیون 
و واحد اسمز معکوس ثانویه فولاد مبارکه، در جمع خبرنگاران با اشاره به ۲۹ دی، روز 
هوای پاک، اظهار کرد: افتتاح این دو پروژه و دســتاوردهای زیست محیطی فولاد مبارکه 
اصفهان را که با فعالیت شرکت های دانش بنیان و مدیریت جوان این شرکت به  دست  
آمده، در این روز به فال نیک می گیریم و امیدواریم ســایر صنایع، فولاد مبارکه را الگوی 

خود قرار دهند.  
در فولاد مبارکه مدیریت انرژی به خوبی انجام می شود

رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیست کشــور ادامه داد: در فولاد مبارکه مدیریت 
انرژی به خوبی انجام می شــود و در پایان کارِ خطوط تولید این شرکت، حتی آب باطله 

نیز در بخش سرباره استفاده می شود.
جزء اولین کشورهایی هستیم که از این روش استفاده می کنیم

معاون رئیس جمهوری در تشــریح دومین پروژه افتتاح شده گفت: روش استحصال 
آب از طریق اســمز معکوس ثانویه در صنعت فولاد دنیا مورد اســتفاده قرار می گیرد. 
با افتتاح این پروژه در ســطح خاورمیانه، جزء اولین کشــورهایی هستیم که از این روش 
استفاده می کنیم. سلاجقه با اشــاره به اینکه رویکرد فولاد مبارکه باید الگوی مناسبی 
برای صنایع آلاینده کشــور باشد، گفت: امیدوارم فولاد مبارکه با همین رویکرد در زمینه 
آلاینده های جوی، آب  و خاک و در بُعد مسئولیت های اجتماعی، مسیر خود را همچنان 
ادامه دهد و این دســتاوردها با شفاف سازی برای مردم اطلاع رسانی شود. وی تصریح 

کرد: طبق گزارش مدیرعامل فولاد مبارکه، برای این شرکت ایستگاه های پایش هوا تحت 
عنوان اتاق شیشه ای طراحی  شده است و مردم می توانند با اطلاعات درست وضعیت 
آلاینده ها را قضاوت کنند. رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیســت کشور تصریح کرد: 
خرســندیم که افتتاح و بهره برداری از ایــن دو پروژه را به عنوان یک خبر خوب به مردم 
عزیز اطلاع رسانی می کنیم.نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 
اگر با همت فولاد مبارکه ایستگاه پایش کنترل آلودگی ها در شهرستان مبارکه نیز احداث 
شــود، مردم این شهرستان به طور مســتقیم در جریان فرایندهای زیست محیطی فولاد 
مبارکــه قرار خواهند گرفت و با خیال راحت در هم جواری این شــرکت به زندگی خود 
ادامه خواهند داد. محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه: فولاد مبارکه دوستدار 
محیط  زیســت است و به الگوی صنعت سبز در کشــور تبدیل خواهد شد. محمدیاسر 
طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه، در افتتاح دو پروژه زیســت محیطی این شرکت گفت: 
این شــرکت تا امروز الگــوی ملی بنگاه داری و مولود انقلاب معرفی  شــده و به عنوان 
بزرگ ترین بنگاه بورسی کشور فعالیت می کند. هدف گذاری این شرکت هم راستا با دولت 
سیزدهم و انتظارات مردم است و به همین منظور درصددیم تا فولاد مبارکه را به الگوی 

صنعت سبز و صنعتی دوستدار محیط  زیست تبدیل کنیم.
صنعت تعارضی با سلامت مردم ندارد و معین زندگی آنهاست

وی اظهار کرد: ما معتقدیم صنعت مغایرتی با حفظ محیط  زیست ندارد و می تواند 
گردش چرخ اقتصاد، اشــتغال و حل مشکلات مردم را به همراه داشته باشد. همچنین 
صنعت در تعارض با سلامت مردم نیســت و در حقیقت می تواند معین زندگی مردم 
باشــد. مدیرعامل فولاد مبارکه بیان کرد: واقعیت امر این اســت که این سرمایه گذاری 
هدفمند در فولاد مبارکه انجام شــده اســت تا این صنعــت همچنان در همه حوزه ها 

به خصوص محیط  زیست الگو باشد.
ســرمایه گذاری های فولاد مبارکه در حوزه محیط  زیســت، دســتاوردهای بســیار 

ارزشمندی برای کشور به همراه خواهد داشت
مدیر اجرای پروژه های انرژی و ســیالات فولاد مبارکه تصریح کرد: آب برداشــتی از 

رودخانه با احداث تصفیه خانه اســتحصال پســاب های شــهری کاهش می یابد. مدیر 
اجــرای پروژه های انرژی و ســیالات فــولاد مبارکه گفت: با اجرای ایــن طرح در فولاد 
مبارکــه، ۹۰ درصد آب ریجکتی به میزان حدود هفت میلیون مترمکعب در ســال به 
آب صنعتی تبدیل می شــود و این پروژه نقش بســیار مهمی در کاهش آب برداشتی از 
رودخانه ایفا می کند. حمیدرضا خسروانی پور، در حاشیه افتتاح پروژه های مذکور گفت: 
پروژه استحصال آب صنعتی از پساب شهرســتان های اطراف در راستای تکمیل پروژه 
پساب های شهری که طی آن حدود ۵۰۰ کیلومتر لوله کشی داخل شهرستان های اطراف 
فولاد مبارکه و لنجان انجام شــده اســت، مورد بهره برداری قرار گرفت. مدیر بهداشت 
حرفه ای، ایمنی و محیط زیست فولاد مبارکه:با توجه به پروژه های زیست محیطی فولاد 
مبارکه برداشت آب خام تا سال ۱۴۰۴ به صفر می رسد. حسین مدرسی فر، مدیر بهداشت 
حرفه ای، ایمنی و محیط  زیست فولاد مبارکه، در حاشیه افتتاح دو پروژه زیست محیطی 
عنوان کرد: مجموعه فولاد مبارکه با توجه به قرار داشــتن در منطقه ای که آب یکی از 
معضلات اساسی آن در استمرار تولید است، از سال های گذشته با سرمایه گذاری بسیار 
زیاد جهت تأمین منابع آب پایدار اقدام کرده اســت. مدیر بهداشــت حرفه ای، ایمنی و 
محیط  زیست فولاد مبارکه اظهار کرد: خرید پساب شهرهای اطراف، تصفیه و استفاده 
از آن که از ســال ۹۳ عملیاتی شــده، یکی از مهم ترین اقدامات در این زمینه بوده است 
که خوشــبختانه امروز شاهد افتتاح پروژه های تکمیلی آن هستیم. وی گفت: با اجرای 
کامل پروژه های زیست محیطی فولاد مبارکه در زمینه آب که تا سه سال آینده عملیاتی 

می شود، فولاد مبارکه برداشت آب خام را به صفر می رساند.

آغاز اجرای طرح دولت برای خانه دار شدن مردم؛  خرید خانه را از یک متر شروع کنید!

صاحب خانه مجازی؟
شــرق: خرید خانه را از یک متر شروع کنید؛ این ایده مســئولان برای خانه دار کردن مردم در روزهایی اســت که طبق آخرین آمار بانک مرکزی، میانگین قیمت هر متر خانه در 
پایتخت به بیش از ۵۰ میلیون تومان رسیده است. به گفته شهردار تهران، نرم افزار طرح خرید متری مسکن در بورس آماده شده و به زودی مردم می توانند با هر میزان پس انداز 
یک یا چند متر از ســهام یک واحد مســکونی را بخرند تا شاید با تکمیل آورده خود بعد از مدت ها و به تدریج بتوانند صاحب یک واحد مسکونی کامل شوند. درحالی که این طرح 
در یک قدمی اجراست، کارشناسان نگاه های متفاوت و بعضا ضدونقیضی به آن دارند؛ برخی آن را طرحی شکست خورده می دانند که دوباره پایش را وسط کشیده اند تا با بهانه 
خانه دارکردن مردم، جلوی ورود ســرمایه به بازار طلا و دلار را بگیرند و رونقی هم به بورس ببخشــند و گروهی دیگر در مقابل، همین طرح را فرصت مناسبی برای حفظ ارزش 

واقعی دارایی ریالی مردم تلقی می کنند.

، آنا
صل

دي ا
حدا
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